
El Ple municipal va estar
farcit de retrets i acusacions

entre els grups polítics

Posen i trauen la guarderia
de la platja del Morrongo
després de les crítiques
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PARC EOLIC: Capital Energydemana instal·lar
un nou mesurador de venfaBenicarló
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~ ~ ~ EDITORIAL ~ ~ ~

Ens juguem massa
massa i molt hem perdut en la des
trucció del patrimoni per manca de
diligència i de responsabilitat amb
el nostre passat.

Pareix que l'empresa ha volgut
aprofitar el temps de tramitació de
les diferents ordres i decrets per
anar afiançant parts importants de
la construcció del bloc de pisos que
tenia previst aixecar. Si be és cert
que no ha tocat les restes visibles,
queda clar que un bon tros de
murada s'ha enderrocat per sem
pre, responsabilitat que queda
compartida amb l'Ajuntament que
no ha estat a l'alçada de les cir
cumstàncies.

Si el final d'aquest procés ha de
ser la desaparició definitiva
d·aquestes pedres carregades de
passat i de història, potser caldria
plantejar-se, al menys, la salva
guarda del patrimoni en algún lloc
on puga ser admirat per tots els
benicarlandos.

El nostre passat més fascinant
apareix al subsòl. Les excavadores
trauen sòlides pedres del nostre
passat. D'èpoques medievals,
quan no existia la tecnologia. Èpo
ques bel·licoses i de pau, de fos
sars, vigilants i batalla d'Almansa.
Les muralles com element defen
siu van ser eradicades per sempre
més de Benicarló després de la
Batalla d'Almansa fa poc menys de
300 anys, quan trencat el setge de
Peníscola, el governador
Echeverría, al comandament de
les seues tropes es va presentar a
Benicarló, fins aleshores en mas
de l'arxiduc Carles d'Àustria. La
població li fou lliurada i es va pro
cedir tot seguit a enderrocar les
seues muralles i torres i reblir els
fossats o valls.

Ara, sota els ciments del vell
cinema Capital han reaparegut.
D'acord que es tracta de fragments
però no ens podem permetre una
segona Almansa. Ens juguem

EL TEMA

El patrimoni del subsòl
en perill a Benicarló per
la inexistència de norma
tiva proteccionista

EDITORIAL
Hem de preservar les res
tes de la nostra història.
L'administració ha de ser
garant de la protecció,
com marca la llei

MEDI AMBIENT
Pere Bausà recorda com
funciona el cicle de l'ai
gua
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Ctra. N 340, km 142
Tel: 964400768 - Vinaròs

PANISSOLA 1: rasposa, enganxosa i ... , si senyor el nostre ex-alcal
de, segons es desprén d'una entrevista que li van realitzar, passarà
a la història com el que més ha treballat en tota la història.
Exactament, passarà a la història, però com el que més temps porta
a l'ajuntament, cobrant, per veure passar el temps. I ara, damunt de
diputat autonòmic. Li han arreglat la jubilació.

PANISSOLA 2: com abans, a veure si se li apega pel camal a l'en
trevistador del nostre ex-de dalt. Es la primera vegada que veiem una
entrevista que les preguntes són també resposta i, opinió, al mateix
temps. Tot en una. Deu ser una nova modalitat periodística apresa a
la facultat del ram?

"..,.

ESPORTS
La travessia del Port i el
campionat provincial de
natació centraren l'activi
tat del Club Natació
Benicarló

E5TELLER IMPORT
Entrada taller: Pg. Febrer Soriano

Exposició: Avda. Magallanes, 1
Tel: 96447 1708 - Benicarló i···"
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SENYORA GARCIA

Carta del lector que ana
litza amb profusitat els
continguts de la darrera
Veu de Benicarló publica
da
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.. .. .. EL TEMA ~ ~ ~

Les murades medievals en perill
El decretperpart de la Conselleria de Cultura de la paralització de les

obres al Capitol evidencia el descontrol en lnatèria patrimonial a Benicarló

text REDACCiÓ

[JJ a conselleria de Cultura
ha decretat la paralitza
ció d'unes obres situa
des entre el carrer del

Carme de Benicarló i la plaça Sant
Joan, per l'aparició d'unes restes
arqueològiques que podrien per
tànyer a la muralla medieval de la
ciutat.
Dijous passat, l'ajuntament rebia
una notificació en què se'ls instava
a ordenar el cessament de les
obres de construcció d'un bloc de
vivendes. Segons pareix, una
denúncia veïnal ha sigut la que ha
alçat la veu d'alarma en conselle
ria, al denunciar l'aparició, en un
dels panys laterals del solar en
construcció, d'un arc de mig punt i
una construcció que podria per
tànyer al fossar de la muralla
medieval. La conselleria ha actuat
en acompliment de l'article 63 de
la Llei de Patrimoni Valencià, que
estableix l'obligació d'informar dels
organismes públics competents
qualsevol troballa arqueològica
que es produïsca, en zones prote
gides o sense protecció específi
ca. En este sentit, el promotor
estava obligat a suspendre imme
diatament els treballs i comunicar
la troballa en un termini màxim de
quaranta-vuit hores a l'ajuntament
de Benicarló o a la pròpia conse
lleria. No ha estat el cas a
Benicarló.
Les restes aparegudes a la nostra
ciutat es troben situades en el
solar que va ocupar fins al passat
mes d'abril, l'antic cine Capitol.
Les evidències que el solar podria
acollir restes arqueològiques es
troben arreplegats en diversos
estudis publicats sobre l'antiga
muralla medieval que tancava el
recinte de la Vila de Benicarló.
Encara avui en dia, el perímetre es
coneix popularment en la ciutat

com "la Volta al mur". La muralla
discorria pels carrers Ferreres
Bretó, Joan Carles I, Rei En
Jaume, Olivella i Mare de Déu del
Carme, on han aparegut les restes
arqueològiques. En este punt, a
més, es localitzava una de les
quatre portes d'entrada a la ciutat,
dita de l'Abadia, per estar situada

al costat l'antiga residència del
clero que atenia l'Església de Sant
Bartomeu. Madoz, en 1.846, enca
ra la va conéixer. El punt on s'han
localitzat les restes ha sigut, en la
història recent de la ciutat, lloc de
diversos descobriments arqueolò
gics. Amb motiu de les canalitza
cions de soterrament de les línies

d'Ono, es va localitzar l'antic
cementiri de la ciutat. Fa poc més
d'un any, les obres de reurbanitza
ció del carrer del Carme tornaven
a posar a les descobertes restes
òssies humanes pertanyents a la
necròpolis. A pesar de tots estos
indicis, el consistori va autoritzar
les obres al no estar la zona prote
gida en el PGOU.
Utiliano Martínez, regidor
d'Urbanisme, ha explicat que "el
dilluns es va donar trasllat de l'or
dre a l'empresa constructora", que
ell mateix va ratificar divendres
passat. L'edil d'Urbanisme ha
assenyalat que conselleria ordena
la revisió per part de tècnics espe
cialitzats en Arqueologia de les
restes que han aparegut en un
dels draps laterals del solar, on
l'empresa promotora ha descendit
ja uns sis metres per a construir el
pàrquing de l'edifici. En este sentit,
l'orde ha arribat quan la construc
tora ja havia començat a cimentar
el sòl, però les obres encara no
han afectat les parets laterals, on
es troben les restes més visibles.
Martínez ha detallat que l'actual
PGOU no contempla un perímetre
de protecció arqueològic del nucli
antic de la ciutat, a pesar de les
evidències que es tenen de l'exis
tència de la muralla medieval i l'o
bligació que arreplega de la Llei de

....................................................................................
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~ ~ ~ EL TEMA ~ ~ ~

Sense seguiment arqueològic
ve de la pàgina anterior

Patrimoni Valencià de fer-ho. Per la
seua banda, José Luis Guzman,
regidor de Cultura, ha manifestat la
seua intenció que el nou PGOU,
que en estos moments s'està redac
tant, contemple un àmbit de protec
ció arqueològic per al casc històric.
Cal recordar que Benicarló ni tan tan
sols té redactat el Catàleg de Béns i
Espais protegits a què obliga la llei.
L'empresa promotora de l'edifici en
construcció que ara es troba paralit
zat haurà de contractar els serveis
d'un arqueòleg o, si no n'hi ha, espe
rar que tècnics de la conselleria de
Cultura es desplacen a Benicarló
per a realitzar els estudis pertinents.
Tractant-se d'un bé moble, la conse
lleria competent en matèria de
Cultura en el termini de deu dies des
que tinguera coneixement de la tro
balla, podrà acordar la continuació
de les obres, amb la intervenció i
vigilància dels serveis competents,
establint el plans de treball a què en
avant haja d'ajustar-se la promotora.
O bé, quan ho considere necessari
per a la protecció del patrimoni
arqueològic o paleontològic i, en tot
cas, quan la troballa es referisca a
restes arqueològiques de construc
cions històriques o artístiques, pro
rrogarà la suspensió de les obres i
determinarà les actuacions arqueo
lògiques o paleontològiques que
hagueren de realitzar-se. En qualse
vol cas donarà compte de la seua
resolució a l'Ajuntament correspo
nent.
En ambdós cas, i ja que només
s'han conservat les restes arquitec
tòniques aparegudes en un dels
laterals, els tècnics hauran de realit
zar una secció de les parts conser-

vades ja que les obres han acabat
amb l'estratigrafia de l'entorn.
L'estudi anirà a càrrec del promotor
de les obres. Quan l'empresa dis-

pose de l'informe, haurà de traslla
dar del mateix a la conselleria, que

s'encarregarà de revisar-ho i deter
minar la importància de les restes
trobades. Si els experts determinen
que realment correspon als murs
medievals de tancament, la llei
determina que automàticament
siguen declarats BIC i s'articularien
mecanismes de protecció. En este
sentit, conselleria obligaria a conser
var les restes, integrant-los en les
obres que es realitzen. D'altra
banda, es podrien aplicar les san
cions que establix la Llei de
Patrimoni Valencià. En este sentit,
l'ajuntament o la conselleria podrien
arribar a demanar al promotor de les
obres la restitució de les restes afec
tades. Si no fóra atés el requeri
ment, l'Administració realitzaria la
restitució a càrrec del responsable
de la infracció.
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Ple d'acusacions i insults
text NATÀLIA SANZ

D
ot i que els punts de l'or
dre del dia es van apro
var per unanimitat, el ple
que dijous se celebrava

en l'ajuntament de Benicarló batia
rècords d'horaris. Prop de dos hores
i mitja van necessitar els regidors
per a puntualitzar la gestió que va
realitzar en el seu dia com a equip
de govern l'ara oposició, i la que
està duent a terme l'actual equip de
govern. El pont del Barranquet i els
terrenys del col'legi Ródenas van
centrar bona part del debat.
En el cas del pont del Barranquet,
l'oposició va oferir la seua col·labo
ració per a aconseguir tirar avant
amb el procés d'expropiació dels
terrenys afectats per les obres, que
han sigut la causa de la paralització
de les obres, al mateix temps que
demanaven a l'equip de govern que
treballara per tirar endavant els trà
mits administratius. Als socialistes
no els va caure bé el requeriment i
van començar les acusacions. José
Antonio Sanchez, portaveu del grup
municipal socialista, recriminava als
populars la seua actitud. "No han fet
res pel Barranquet i ara ens acusa
que si s'inunda la zona serà la nos
tra culpa". José Antonio Redorat,
exregidor d'Urbanisme, defenia la
seua gestió assenyalant que "es va
declarar l'emergència i es van adju
dicar les obres en només mes i mig,

a veure si el seu ajuntament és
capaç de fer-ho més ràpid del que
ho va fer la Generalitat Valenciana".
D'altra banda, Redorat explicava
que era impossible que les obres
estigueren incloses en la llei d'a
companyament dels pressupostos
de la Generalitat Valenciana, com
va denunciar l'equip de govern,
"perquè es va aprovar després de la
licitació de les obres del
Barranquet", declarades d'emer
gència en el mes de gener. Per tant,
el procés d'expropiació, va assegu
rar, ha de seguir el tràmit ordinari i
no extraordinari, per la qual cosa no
és estrany va dir, que les obres
s'hagueren de paralitzar en el mes
de març a causa de la falta dels
terrenys necessaris.
Les acusacions van continuar en el
punt en què es va tractar sobre la

cessió dels terrenys destinats a
l'ampliació del CEIP Eduardo
Martínez Ródenas. Sanchez va
desvelar que, a pesar de les afirma
cions dels populars quan estaven
en el govern, mai es va arribar a
parlar amb els propietaris dels
terrenys afectats per l'ampliació del
col'legi perquè els cediren al consis
tori. "Mai haguera cregut que s'arri
bara a mentir d'esta manera a
l'AMPA del col'legi, a la direcció del
centre i en definitiva, a tots els beni
carlandos", va lamentar. Sanchez
va dir que l'únic mèrit de l'equip de
govern havia sigut seure en una
taula als propietaris i presentar-los
la proposta de cessió, que van
acceptar immediatament a canvi
d'un futur aprofitament urbanístic.

El pp diu que va treballar
Francisco Flos, regidor de l'ajuntament de

Benicarló pel Partit Popular, ha assegurat que la ciu
tat "ha perdut set mesos de govern". L'edil ha abocat
les seues crítiques a l'actual equip de govern, nascut,
va afirmar "d'una moció injustificada" i ha sostingut
que el bipartit no ha aportat "cap projecte nou a la
ciutat en el temps que porta governant". Flos exigia
que s'avançaren les gestions per a la reparcel'lació
definitiva del PAl de Povet, després de criticar l'acord
qu~s'ha aconseguit amb els propietaris dels terrenys
afectats per l'ampliació del CEIP Ródenas. Flos

entén la gestió de "postura còmoda" ja que, al seu
entendre "amb la cessió podem estar anys i anys
sense procedir a la reparceHació". José Antonio
Redorat, ha lamentat que el seu oferiment a l'equip
de govern per a treballar conjuntament en la solució
del problema del Barranquet caiguera en sac foradat
durant l'últim ple. "Després dels seus dos anys de
govern, caldrà esborrar esta etapa per lamentable",
va sentenciar.

..................................................................................
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El Benicarló 'underground'
text LA COLLA DE TAFANERS

Encetem una campanya de
promoció de la destinació turísti
ca (?) de Benicarló i deixem anar
agendes, cartellets i bones inten
cions. Molt bé p'erò, al tanta!, que
no sàpiguen que ací poden
aprendre una altra llengua, que
no descobrisquen que els beni
carlandos en tenim una altra que
ens identifica més i millor. Fem
ho tot en castellà, que tot lo món
l'entén. Com podem ser tan poc

, amants del que és nostre? Tanta
vergonya ens han fet mamar
durant tants anys i encara? Ara
que, a tot arreu en couen: el
Consell ha dissenyat una cam
panya per promoure el País
Valencià com a destinació per fer
turisme de lingüístic i aprendre
una altra llengua. Endevineu
quina? Després diran que es
gasten milions en una promoció
que inclou una musiqueta de
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mòbil... la primera que ha fet la
Generalitat des de fa, 10 anys!
Buff, que fart que estic de tot!

Sentim que l'afecció del
Povet ha estat distingida com la
millor afecció del futbol sala per
la seua imitació de les consignes
que solen bramar els hooligans
del Madrid. Enhorabona! Però
estem parlant del mateix que en
l'anterior...

Alguns benicarlandos que
van anar a comprar la setmana
passada un setmanari d'ací que
es fa a Vinaròs, es van sorpren-

dre perquè no havia aparegut. La
resposta del quiosquer va ser
aplomada: És que és festa a
Vinaròs. Què buscàveu? I espe
ra't. ..

Estem d'enhorabona: la plat
ja del Morrongo té una bandera
blava i tan sols 4 coliformes, que
els tafaners no sabem què són,
per cert. Hem rebaixat la marca
de l'any passat, que es podien
pescar amb salabre.

El que no té el Morrongo,
diuen, és una zona raonable per
a xiquets i per a persones amb
limitacions d'accés o de mobilitat.
L'únic raconet d'ombra que hi ha
aquests l'han de compartir amb
els xiquets, i ja sabeu que qui es
gita amb xiquets... Si més no
tenen els peus fresquets perquè
l'àrea que els han destinat queda
justament en el desguàs de l'ai
gua de la dutxa.

La Veu acull amb alegria les vostres cartes, opinions i
suggerències que arriben a:

laveudebenicarlo@eresmas.com

Audició fi de curs
L'escola de música "Ciutat De Benicarló" va celebrar

l'audició fi de curs en l'auditori municipal on representa
ren, tocaren, i ballaren tots els cursos, amb cançons de la
dècada dels anys 60, com Karina , Los Sirex, Masiel, The
Beatles, Formula V, etc. entre altres. Començàren els d'i
niciació que interpretaren La Yenka i Aires de Festa,
seguit dels de primer curs cantant i ballant "Si Yo Tuviera
Una Escoba", els de segon amb "La La La" de Masiel, els
de tercer "Tombola" , "La Chica Ye-Ye", els de cambra i 1°
de grau mitjà, "The yellow submarine". Per a finalitzar els
alumnes grans van oferir un ball amb les cançóns "LeÏs
twuit again"; una vegada acabat l'espectacle van pujar
tots els alumnes i van cantar la cançó de "Cuentame", tot
això va ser presentat per David Ferrer i Raquel Tena sota
la direció dels professors Carlos Sanchez, Cristina Lluch,
Mart Guzman, Esther Sanchez.

.... .............. .. ....... ................................................. .......
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~ ~ ~ OPINiÓ ~ ~ ~ ,

Calor i embotament cerebral
La Guillotina

text ROBESPIERRE

Açò de l'estiu, i la seua calor, deixa
xafat al més pintat. I la meu guillotina
particular també és veu afectada per

. ella. La dilatació, provocada per
aquesta calor, fa que no circule bé
pel carril de descens i, juntament
amb el tuf que provoca la descompo
sició ràpida, per culpa de la calor,

els caps que cauen al sac de cuir
(no a un cabàs com s'ha fet

popular a les pel·lícules),
m'ha fet considerar que
millor deixar de donar-li

un us tant exhaustiu com
el que portava fins ara.

Encara que segueixo amb la meua
idea original emmarcada dintre d'una ideologia
democràtica radical i imbuït del pensament de
Rousseau, encara que més radical, he pensat que
estaria bé que us explicara una mica com era, i com
funcionava, aquesta màquina de fer redolar caps que
vaig fer popular allà per l'any 1790, en la anomenda
època de "el terror".

La Guillotina era la màquina utilitzada per a aplicar
la pena cabdal a França des de la revolució de 1789.
Consistia en una armadura de dos muntants verticals
units en la seva part superior per un travesser deno
minat "chapeau", que sosté enlaire la fulla o "mou
ton", triangular i carregada amb diversos quilos de
metall. En la seva part inferior es disposa un cep de

dos mitges llunes, la "fenêtre", de les quals la supe
rior és mòbil. Just darrere de la màquina hi ha una
planxa de fusta que actua com bàscula. Fins al segle
XX, era comú que la guillotina estigués elevada sobre
un patrbul i pintada de vermell. Coneguda per la fama
que va guanyar a partir de 1792 durant la Revolució
Francesa en les moltes vegades escenificades exe
cucions amb fins disciplinàries. El seu nom prové del
metge francès que la va recomanar per al seu ús en
les execucions, Dr. Joseph Ignace Guillotin, que no
va ser el seu inventor, ja que la màquina ja s'havia uti
litzat a Escòcia i els Estats Pontificis des del segle
Xv. Curiosament, un dels caps més conegut que va
parar al sac de cuir, el del monarca francés Lluís XVI,
va ser qui va ajudar a dissenyar-la. Pensar per a això.

Bé, i donada aquesta xicoteta referència històrica,
que espero haja estat del vostre agrat, i desitjant que
aquesta calor, que m'ha deixat embotat el cervell i els
riels del meu i més conegut estri de fer talls, passe, el
més aviat possible, espero poder utilitzar-lo aviat per
tornar a fer rodolar algun que altre cap. Ara, com em
deia un conegut, ja han passat els 100 dies de corte
sia. Toca pegar canya. Com per exemple a la hipo
cresia que és gasta el bipartit en el tema de les ban
deres blaves. El problema del Morrongo dista molt
d'estar solucionat i, allí va que pengen el drap. Es veu
que ningú s'enrecorda dels cagallons surant,pel
davant i pel darrera, encara que siga història, recent.
Però bé, això serà en la propera ocasió.

Capital Energy demana mesuradors
L'empresa Capital Energy, que pretén construir un

parc eòlic marí al sud del Delta no sembla disposat, a
tenor dels decidits passos que segueix fent en distin
tes administracions, a renunciar al projecte energètic
front a les nostres costes. L'alcalde de Benicarló, Enric
Escuder, va explicar que l'empresa ha sol· licitat situar
a la costa nord de Benicarló un nou mesurador que se
suma al de 40 metres d'alçada que l'empresa té ins
tal· lat a la partida Surrac, gairebé en el límit municipal
amb Vinaròs.

Els estudis d'aquestes dues torres mesuradores
meteorològiques determinaran si la quantitat registra
da de vent és suficient per a assegurar la rendibilitat

del parc de 128 aerogeneradors què, amb una potèn
cia total instal·lada de 384 MW, l'empresa vol instal·lar
enfront del litoral nord de Castelló.

Segons diversos estudis realitzats la intensitat mit
jana mínima del vent ha de quedar garantida entorn
als 6 mIs. Ja al setembre passat el consistori benicar
lando va informar desfavorablement el requeriment del
Ministeri de Medi ambient ja que el projecte de parc
eòlic no acompanyava un exhaustiu informe d'impacte
ambiental. Diversos col·lectius veïnals de Vinaròs i
Benicarló han expressat el seu rebuig al projecte per
l'impacte visual de les torres i sobre la pesca.

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••
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~ ~ ~ MISCEL

Guarderia de 'trau i posa'
text NATÀLIA SANZ

Dimarts s'inaugurava el servei
de Guarderia en la platja del
Morrongo de Benicarló. Atés per
voluntaris de la Creu Roja, el ser
vei es posa en marxa per octau
any consecutiu amb la intenció
de permetre un descans als pro
genitors durant la seua estada en
la platja. El servei va ser utilitzat
per més de cinc-cents xiquets
durant l'estiu passat, que només
va estar operatiu durant el mes
d'agost. Enguany, s'ha decidit
ampliar la prestació amb la inten
ció que benicarlandos i visitants
puguen disfrutar d'ell durant més
temps.

Però dimarts, no tot estava a
punt per a començar. A l'arribada
dels voluntaris, encara no s'ha
vien instal·lat les plataformes de
fusta que serveixen de sòl a l'um
bracle que s'ha habilitat en l'are
na. "La brigada d'obres, al fer-ho
un mes abans, ha anat un poc
ajustada", assegurava Joaquina
Bel, titular de l'àrea de Turisme.
Este contratemps va impedir que
els nombrosos jocs que Creu
Roja portava pogueren ser des
plegats per a posar-los a disposi
ció dels usuaris. D'altra banda,
segons van denunciar, la
instal·lació de la megafonia per a
les classes d'aeròbic que s'im
parteixen en la mateixa platja, ha
deixat inhabilitat el servei general
de la platja, per la qual cosa tam
poc es va poder avisar als nom
brosos banyistes que en eixos
moments es trobaven en El
Morrongo, de l'obertura del ser
vei.

Un altre dels problemes amb
què s'ha trobat la regidora res
pecte a la ubicació d'aquest ser
vei és l'emplaçament de les dut
xes, situades al costat de la guar
deria. El lleuger pendent que hi
ha en l'arena afavoreix que l'ai_
gua que es desborda inunde un
dels laterals de les instal·lacions
de la guarderia, circumstància
que també ha reconegut la regi
dora. Joaquina Bel, va dir que
"m'haguera agradat que la guar
deria es desplaçara uns metres" i
es mostrava conforme a assen
yalar que "este no és el millor
emplaçament". Bel va explicar
que les instal·lacions s'han mun
tat igual que els anys anteriors i

que només a l'estar habilitades,
s'ha adonat de les deficiències
que presentaven.

El mateix dimarts, l'ajuntament
va canviar l'emplaçament de la
Guarderia de la platja, després
de detectar deficiències en la ins
tal·lació. Treballadors de la
Brigada d'Obres van començar a
desmuntar l'estructura, que ha
quedat desplaçada uns metres
de la ubicació original. En el nou
emplaçament, la guarderia no
rebrà l'aigua de les dutxes ni
entorpirà el trànsit per la platja.
Juan Manuel Ferrer, regidor de
Serveis municipals, ha assenya
lat que "s'ha actuat amb celeri
tat".
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I CULTIJRAL-- Directora! CRISTINA GARCIA Associació Cultura~~~t~eram de Benicarló ~~oHaboradors/ p
l 'Q r Cap de Redacció! JORDI MAURA CUC, XAVIER BUR
I U" :> Consell de Redacció! XIMO BUENO, C! Sant Fran~esc, 95 MUSSOL, CARLES

:::: "Tj NATALlA SANZ, FRANCESC DEL CASTI- Casal MUnicipal JOSEP V. TAUS, TC
II ¿S ~ LLO, TONYO FIBLA, JOAN GREGORI, 12.580 Benicarló Tel. 964.46.16.18 SEGARRA, rOBES

~ :> JOSEP M. SAN ABDON i RODOLFO FAX: 964.47.56.98 Fotografies/ NATAl

I <: , ~ SERRANO laveudebenicarlo@eresMas.comI BENICARLO
.1: -.

~-------------------------------
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Carrers deteriorats
•

Passejar per la zona de
l'Auditori de Benicarló fa que
ens n'adonem del vergonyós
estat dels carrers, teòricament
peatonals, que tenim. Sól i
fanals trencats amb lamenta
bles acabats és el que ens han
deixat de nova creació.

El que podria haver estat
una bonica i moderna zona,
s'ha convertit en deteriorada de
partida. Tot i l'elevada despesa
que va suposar per a tots els
benicarlandos, s'ha fet malbé
per l'incivisme d'uns quans i
per la negligència d'uns altres.

Fins quan aquesta política?

Premi a l'afècció del FS Benicarló
text NATÀLIA SANZ

L'afició del Benicarló fs ha rebut, per segon any
consecutiu, el premi a la millor afició d'Espanya. En
este cas, la Federació de Futbol Sala li ha atorgat el
guardó per ser la millor de la divisió d'honor, a causa
de l'incansable suport que ha demostrat l'afició al
llarg de tota la temporada. Cada setmana, els aficio
nats acudien al municipal o es desplaçaven en auto
busos o cotxes particulars fins al lloc on es disputa
ven els partits. Per molt lluny que estiguera, el can
sament no feia mossa en ells i durant tot el partit,

animaven incansables al seu equip. Ni durant l'inici
de la temporada, quan el Benicarló va passar pels
pitjors moments a causa de les contínues derrotes,
l'afició ha abandonat a l'equip. És per tant, un premi
merescut, tant per a les tres penyes com per al
públic que dissabte a dissabte, ha omplit el pavelló
municipal. D'altra banda, ja va quedar establit el
calendari per a la temporada nova, i amb un DERBI
per a començar, PLATGES- BENICARLÓ, el 10 de
setembre. El primer equip que visite el Municipal,
serà el campió Interviu, i la segona visita (4a jorna
da) el subcampió El Pozo.
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I ~ ~ ~ MEDI AMBIENT ~ ~ ~

El riu subterrani de Sant Jordi (1)

~
ant Jordi ja compta amb un camp de golf i la seva
urbanització i, recentment, s'han conegut dos nous
projectes urbanístics que n'inclouen dos més. El
grup de Nova Panoràmica pretén construir, al cos

tat de l'actual complex, un nou camp de golf de 18 forats,
una urbanització d'habitatges unifamiliars, hotels de luxe
centre comercial..; suposem que obtindran l'aigua de pous
igual que al complex ja existent. A la partida la Bota, en una
finca de tarongers que compta amb pou propi, l'empresa
Lareldon SL projecta construir una urbanització amb camp
de golf.

Però açò no és tot, a la partida Bovalar, el Grupo Mecano
projecta un complex residencial per a jubilats anglesos; tin
drà un llac amb platges artificials i 8 piscines. Els promotors
han perforat un pou que dóna un important cabal d'aigua pre
potable. L'alcalde de Sant Jordi ha assenyalat que, amb
aquest pou, es podrà abastar la urbanització i la població,
perquè s'ha trobat un "riu d'aigua" que donarà un nou des
envolupament al municipi. Diversos mitjans de comunicació
comarcals han valorat molt positivament la trobada del "riu
subterrani" i, en una tertúlia televisiva, es lloà Luis Tena com
el millor alcalde comarcal pel conjunt de projectes urbanístics
promoguts al seu municipi.

En el Diagnòstic de la Situació de la Sequera a 16 de maig
de 2005, del Ministeri de Medi Ambient (MMA), s'assenyala
que les precipitacions del present any hidrològic estan per
sota de la meitat de la mitjana dels darrers decennis. Entre
altres, s'afirma que el sistema d'explotació Cènia-Maestrat
-divisió territorial de la Conca Hidrogràfica del Xúquer- podria
tenir problemes d'abastament d'aigües subterrànies a la
costa si no plou els propers meses. Es recomana l'estalvi
d'aigua, la reutilització d'aigües residuals depurades i la per
foració de pous de sequera.

Sembla que el terme de Sant Jordi estarà lliure dels efec
tes de la sequera perquè han trobat un "riu subterrani" i
podran fer totes les urbanitzacions que vulguin; però, les
aigües d'aqueix suposat riu d'on venen i on van? Es que sur
ten de l'interior de la Terra? Caldria que certs polítics i algun
que altre comunicador repassaren el concepte de cicle de
l'aigua en algun llibre de primària. El podem definir com el
camí que segueix l'aigua per les diverses capes de la Terra,
moguda per la radiació solar i pel desnivell continental.
L'aigua de la mar s'evapora, desprès condensa i es formen
núvols que poden produir precipitacions sobre el continent o

sobre la mar. Les continen
tals tornen

cap a la mar perquè els continents estan més alts que la
mar. Aquest drenatge continental pot ser superficial -rius,
rambles, barrancs, llacs...- o subterrani per dins dels aqüí
fers; la velocitat de les aigües superficial és molt més gran
que la de les subterrànies.

Definim un aqüífer com una massa de roques que conté
aigua i permet que circuli per dins d'ella amb facilitat (perma
bilitat). Pot estar en contacte amb la superfície terrestre
(aqüífer lliure), i l'aigua pot infiltrar-se, o separat de la super
fície per materials impermeables (aqüífer confinat). L'aigua
va per porus o fissures connectades plens fins una alçada,
l'anomenat nivell freàtic. Aquest pujarà si hi ha aportacions
laterals subterrànies o infiltracions, o baixar per extraccions
(pous), fonts naturals o pèrdues laterals subterrànies. La
velocitat de l'aigua entre dos punts de l'aqüífer depèn del
pendent o gradient i del tipus de roca (permeabilitat). Sempre
va per desnivell, des d'on el nivell freàtic està més alt fins on
està més baix.

Segons la porositat (volum buit) hi ha dos tipus d'aqïífers,
els detrítics o per fissuració. Els primers estan formats per
materials disgregats com arenes o graves i els porus són els
buits que resten en els contactes entre els grans; podríem
veure'ls com una gran esponja mig plena d'aigua que ompli
ria els porus fins una alçada donada, el nivell freàtic. Les
roques compactes, com les calcàries, poden formar aqüífers
si presenten fí~sures, aquestes solen ser nombroses i equi
valen als porus dels detrítics. En molts pocs casos, hi ha
fractures grans amb altres molt menudes entre elles. Segons
el professor Antonio Pulido (Investigación y Ciencia núm.
232) els aqüífers calcaris mediterranis són dels que tenen un
gran nombre de fractures petites, constituint una franja quasi
continua plena d'aigua per sota dels nivell freàtic. AI subsòl
de les comarques del nord del País Valencià hi trobem un
aqüífer calcari que comença a l'Aragó i acaba a la
Mediterrània.

Per tot allò comentat, es pot afirmar que al subsòl de Sant
Jordi no hi ha cap riu, sinó un aqüífer calcari i que amb la per
foració s'ha assolit el seu nivell freàtic. Que les seves aigües
provenen de la infiltració de l'aigua de pluja a les zones de
l'interior, i que si no s'extreuen, faran punta als aqüífers cos
taners. Es coneguda la seva sobreexplotació i contaminació
per intrusió marina i pels nitrats d'un excessiu adobat agríco
la. Un major explotació dels aqüífers a l'interior, per exemple
a Sant Jordi, agreujarà la situació dels aqüífers costaners,
especialment en una situació de sequera com aquesta.

L'oblit de conceptes apresos a l'escola o la creença en
visions precientífiques com la dels saurís podrien explicar

C",..<:1<''1''''''· 6" certs comentaris i valora-
.:~5t¡\ik" ,,,' cions fets sobre l'inexis-
/ tent riu subterrani de Sant

Jordi o sobre el creixe
ment urbanístic d'aquest
terme municipal.

Pere

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••
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Senyora Garcia
Això és el que vaig saber llegir en l'anterior número de la seua revista, el 491

text EL LECTOR

11 vui és un d'eixos dies
~ que realment no abe

lleix posar-se a escriu
re. La calor colla de

debò i les idees no son gaire flui
des. Però caldrà fer un petit esforç
i començar amb la feina. Tot i que
eixos del futbol sembla que s'han
acomiadat, he de reconèixer que
jo també els tinc una mica d'enve
ja, perquè allò que realment em
demana el cos es passar-me les
hores tirat a la gandula fent el
dropo. Però no passa res, i per tal
que uns descansen ha d'haver
uns altres que treballen.

M'ha fet molta gràcia això que
els ha passat que aquesta revista
es trobava entre les publicacions
que ofereix l'invent eixe de la
biblioteca de la platja. Millor per a
vostés, així qui els vulga llegir
haurà de rascar-se la butxaca. Tot
el contrari del que Iipassa al
Marca o a l'As, que tothom que
vulga assabentar-se de les darre
res novetats dels equips de la
capital de l'estat ho podran fer de
bades. Els quioscs perdran la
venda i els turistes no veuran res
sentit el seu poder adquisitiu esti
val. Quin goig poder llegir la
premsa esportiva i les revistes de
cor de bades! Suposo que només
amb llibres aquesta "biblioteca"
estava condemnada al fracàs, així
que calia donar-li una mica de
marxa.

Amb el tema de la setmana,
una vegada més, fent amics. És la
seua especialitat. Jo podria subs
criure perfectament tot allò que
diuen dels nostres veïns vinaros
sencs. De fet ho subscric. Ara
mateix no estan per a solfes de
coses culturals i romanços d'eios.
Això d ela cultura no els importa
gaire perquè com vostés diuen,
primer de tot és la promoció dels
llagostins de la Tunísia del

Moçambic que eixa bajanada dels
ibers. A més a més, ja tenen prou
feina de barallar-se i dir-se de tot,
d'organitzar grans fires i festes i
de bastir l'edifici més monstruós
de la comarca, ja que com ells
han de ser els primers en tot, fa
massa anys· que miren la nostra
torre dels collons i no es poden
avenir. Per això ara volen fer una
cosa més alta i més espantosa
que el nostre emblemàtic empas
tre. Caldrà vore amb quin nom el
bategen. Hi ha una frase al tema
de la setmana que no entenc.
Diuen que hi ha un poblat a
Alcanar que està a Tarragona i els
altres a Vinaròs i Benicarló. Em
sembla que el poblat d'Alcanar 
segons vostés- està una mica
lluny dels altres i potser no seria
massa operativa una ruta de més
de cent quilòmetres. On és el lli
bre d'estil? També he llegit que no
ens volen tornat la peça més
important que es va trobar al nos
tre poblat ibèric perquè se la volen
quedar a Castelló. Diuen que
només ens la deixaran de forma
"puntual". No entenc això de la
puntualitat a l'hora de deixar
coses; potser entendria millor
"ocasionalment" o "esporàdica
ment". Tots son iguals. Els centra
lisme madrileny ha estat substituït
pel centralisme rústic.

No sé que haurà fet la crònica
dels tres concerts del port, encara
que per l'estil entenc que és cosa
del captain eixe que apareix i des
apareix. Tres concerts amb tres
estils diferents. És tota una decla
ració de principis això que diu del
preu de les copes de la zona de
negoci -perdó, d'oci- del port.
Suposo que el preu de les consu
micions deu anar directament
relacionat amb el preu dels llo
guers que es paguen. Dic jo.

Joiosa tornada del samaruc.
Per cert, és l'única col·laboració
d'opinió de tota la revista. Deu

estar passant alguna cosa perquè
ja no escriu gairebé ningú. On son
els analistes polítics? On és la crí
tica al poder? Que passa, que ja
s'han venut? Cada dia son més
lait. A vore si els pega un toc als
seus col·laboradors i es comença
a veure una mica més d'animació
i moviment. Amb tot, San Abdón,
Bausà, Sanz i els Tafaners mante
nen el llistó prou alt.
Afortunadament.

Es veu que el fi de curs del
Coromines no va tindre res que
envejar-li a l'altre que va haver i
que es veu que era de gala.
D'Antonio Gala?

Si encara em quedava una
mínima confiança en la seguretat
de les centrals nuclears, Pere
Bausà me l'ha tret. Em sembla tot
tan inversemblant que encara no
ho he acabat de pair. No només
prima el benefici sobre la segure
tat, sinó que, a més a més, totes
les avaries de les centrals nucle
ars les hem pagat nosaltres de la
nostra butxaca.

No entenc que ningú puga exi
gir a l'ajuntament que es manifes
te sobre alguna qüestió amb la
contundència amb que ho dema
na l'associació de veïns de la
costa nord.

L'ESPIFIADA DE LA SETMANA
El sumari ens informa que a la

pàgina quinze trobarem una notí
cia que apareix -molt merescuda
ment- a la pàgina cinc. A la matei
xa notícia podem llegir que un
partit dels que va guanyar
Aparicio va ser conta el
"Joventud". La informació sobre el
parc eòlic es troba a la secció
d'esports. No ho lligo amb cap
esport.

....................................................................................
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Temps era temps

•

text JOSEP MANUEL SAN ABDÓN

24 - VI - 2005
Acabo de llegir L'hivern del

Tigre d'Andreu Carranza, el Tigre
és el famós Tigre dèl Maestrat, el
general tortosí Ramón Cabrera.
La noveHa és una biografia
novel·lada del militar carlista.
Diverses coses em criden l'aten
ció, les reformes, fins i tot les pro
gressistes, quan es fan allunya
des de la realitat poden tenir
efectes molt negatius, i les refor
mes liberals dels anys 30 del
segle XIX només van servir per a
que els treballadors d'aquestes
terres canviaren d'amo, o pitjor
encara, per a que es quedaren
sense els minsos recursos eco
nòmics que tenien, això va fer
que abraçaren la causa de
Carlos V, i tingueren Cabrera
com el seu gran cabdill; aquells
episodis van situar en el mapa de
la història, encara que siga una
història terrible i a mi aquestes
històries no m'entusiasmen gens
ni mica, les terres de l'Ebre, el
Maestrat, els Ports, la Franja i el
Baix Aragó, que van ser en aquell
temps un petit estat dintre de l'es
tat, on la gent lluitava aferrissa
dament per a defensar els drets
d'unes terres sovint oblidades i
marginades; però sobretot m'ha
cridat l'atenció la extraordinària
violència, la terrible crueltat d'a
quella guerra, que repetidament
es fa present en les pàgines de la
novel·la fins a resultar per
moments angoixant, que ens pot
fer pensar, fins i tot, que és pro
ducte d'una ment malaltissa, si
no fóra per què la realitat és tos
suda i des de l'antiga Iugoslàvia
fins a l'Iraq vèiem que la humani
tat ha canviat ben poc, i es
segueix matant sense contem
placions.

2-VII - 2005
Viatjo cap a Vinaròs, a la plaça

de bous actua Joan Manuel
Serrat, diverses nostàlgies es
van apoderant de mi mentre
intento trobar un bocí d'espai per
deixar el cotxe. Una vegada
assolida tant heroica tasca, cons
tato que malgrat la proximitat
Benicarló i Vinaròs no van a la
mateixa hora, em venen una
entrada on diu que el concert
començarà a les 23'30 h., tanma
teix són les 23'15h. al meu rellot
ge i el noi del Poble Sec ja fa
estona que està cantant. De tots
els cantants que formen la banda
sonora de la meua vida, Serrat
ha estat qui sempre més emo
cions m'ha sabut comunicar, i és
perquè ell mai no s'ha perdut en
metafísiques, senzillament ha
cantat la vida, i precisament des
del punt més alt de la plaça
observo, com diria el poeta, que
la vida va en serio, "està molt
envellit" diu una veïna de planta-

da que gaudeix d'un lIargavistes ,
no és ell l'únic. El concert, mal
grat ser multitudinari, ens presen
ta un Serrat íntim, acompanyat
únicament al piano per l'insepa
rable Ricard Miralles, canta les
cançons dels primers temps,
"Cançó de matinada", "Cançó de
bressol", "Paraules d'amor', "Fa
vint anys que dic que fa vint anys
que tinc vint anys", quaranta anys
de cançons ens contemplen, el
públic, però, aplaudeix amb entu
siasme aquelles cançons que
canta en castellà,
"Mediterraneo", "Cantares" i "La
saeta", sobretot "La saeta". Quan
ja he superat la incomoditat del
recinte i començo a gaudir de
l'espectacle va i s'acaba. Quan
camino entre la multitud a la
recerca del meu cotxe, dues sen
yores conversen, "i la teua
néta?", "aquest any ja ha fet pri
mer".

i

....................................................................." .
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Campionat de Promeses a Jaén
text NATÀLIA SANZ

11
I dissabte i el diumenge
passat, 2 i 3 de juliol i
amb 41°C a la sombra,
va tindre lloc a Andújar (

Jaén) el Campionat d'Espanya
d'Atletisme Promesa amb la partici
pació de l'atleta del Baix Maestrat,
Elisabet Delshorts.

En 1OOMLL va ser 53 en les semi
finals, 73en la semifinal de 200MLL i
93en Salt de Llargada.

També va participar la benicarlan
da Beatriz Ferrando del Playas
Castelló, fent bronze amb 4154
punts.

Tercera fasse de pesca
text EL MERO

La tercera fasse de selecte del club de pesca espor
tiva "El Mero" es presentava amb unes espectatives
inmillorables per a la pràctica de la pesca, amb una tem
peratura que convidava a passar una vetllada a la mar.
Però la presència de lliris va fer que les esperades dau
rades i mabres no aparegueren. es van traure algunes
peces amb mossegades. Tan sols algunes poques
peces tenien un tamany acceptable.

Nova Junta del Benihort
text GREGORIO SEGARRA CALVET

Dimarts passat dia 5, en una reu
nió mantinguda amb els anteriors
directius, es va donar a conèixer la
composició de la nova Junta Directiva
del C.F. Benihort, en la qual es va pro
cedir al traspàs de poders. La totalitat
de membres de l'anterior junta directi
va va assistir a la reunió, celebrada a
proposta dels entrants, que es va
demorar fins a la matinada. En la reu
nió es van debatre temes importants
de cara a la pròxima temporada i es

va posar en coneixement dels nous
directius la situació actual del club,
fins al detall. Els principals càrrecs de
la nova Junta Directiva són els
següents: President: Juan José
Cornelles, Vice-president 1°: Juan
Bosch, Vice-president 2°: Fernando
Lores, Secretari: Rodolfo Serrano,
Tresorer: Domingo Lores, Director
Esportiu: Rubén Lores A més estan
confirmats ja altres 7 membres de la
junta en qualitat de vocals, estant la
mateixa oberta a noves incorpora
cions. De fet, s'està treballant per
aconseguir que, almenys, tots els

equips federats del club compten
amb un representant en la mateixa.
D'entre els nombrosos assumptes
urgents que ha d'escometre la nova
junta, està el tancar com més aviat
millor el tema dels entrenadors. En
referència a aquesta qüestió, dime
cres passat es va tenir una reunió
amb tots els que van col'laborar amb
l'entitat la passada temporada, a la fi
de canviar impressions i conèixer de
primera mà la seua disponibilitat per a
la pròxima campanya.

.....................................................................................
laveUdebenicarlo
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II Torneig Handbol Cup
text e.H. INDRET

li
I Palau de Congressos

de Peníscola va acollir a
prop de 400 afeccionats
a l'esport per a gaudir

d'una setmana de tornejos i activi
tats lúdiques.

El Club Handboll Club
Peníscola-Maestrat va iniciar una
intensa setmana esportiva amb la
presentació del programa esportiu
i les activitats paral·leles organit
zades amb motiu de l'li Torneig
Internacional Handboll Cup
Peníscola i 11 Handbol Platja Tour
Nacional.

Prop de 400 afeccionats va
ovacionar a Salva Esquer, director
tècnic de la Federació Handbol de
la Comunitat Valenciana, que va
assistir a la inauguració per a
mostrar el seu suport a aquest
campionat que pretén convertir-se
en un referent en la costa medite
rrània.

Per la seua banda, Guillermo
Caldés, director del Torneig
Internacional Handboll Cup

Peníscola, va presentar la progra
mació esportiva i lúdica preparada
per a aquesta segona trobada i va
remarcar l'esforç de l'organització
per superar-se. A més, Caldés va
explicar que aquest any la visita a
l'exposició La Llum de les Imatges
serà la novetat que completarà la
variada oferta cultural que se'ls
ofereix als participants a més de
les activitats esportives i d'oci. Per
la seua banda, Juan Antonio
Escuder, president del Club
Handbol Club Peníscola-Maestrat,
va agrair la feina desinteressada
que tots els membres del club
estan portant a terme i va lliurar
els premis a les tres xiquetes
guanyadores del concurs de
dibuix.

Finalment, Andrés Martínez,
Alcalde de Peníscola, va mostrar
el seu desig d'assolir que
Peníscola es consolide com capi
tal de l'esport a la Comunitat
Valenciana i va incidir que "actes
com aquests justifiquen que dintre
de 48 hores Madrid siga seu olím
pica".

II Torneig Internacional de
Handbol Cup Peníscola i 11
Handbol Platja. Tour Nacional

Peníscola acull 1'11 Torneig
Internacional de Handbol Cup
Peníscola organitzat pel club
Handbol Peníscola-Maestrat del 4
al 10 de juliol de 2005. En aques
ta actual edició participen equips
procedents de França, Països
Baixos, Itàlia, Alemanya, Nigèria,
Noruega, Suïssa i Canadà entre
d'altres. •

Aquest torneig compta amés
amb el suport i la col·laboració de
la Federació d'Handbol de la
Comunitat Valenciana, la Real
Federació Espanyola d'Handbol,
la Federació Europea EHF i la
Regidoria d'Esports de
l'Ajuntament de Peníscola.

www.peniscolahandbolcup.com

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••
laVeUdebenicarlo
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Calor i espectacle
text C.N.BENICARLÓ

ili
a celebració del
Campionat Provincial de
natació anys 89-90-91
en la Piscina Municipal

de Benicarló dissabte passat i diu
menge 2-3 de juliol, deixà un
agradable sabor de boca per als
seguidors del CN Benicarló que a
pesar de la seua joventut, una
vegada més, van demostrar gran
qualitat. Va destacar Miguel
Piñana que va aconseguir 1r lloc
en 200 m papallona 2.29.61 i 2n
lloc en 50 m papallona, 100 m
papallona i 200 m estils i també
Marc Fresquet que amb el crono
58.65 en els 100 m lliures va
aconseguir plaça per al
Campionat d'Espanya G3 i G4
d'estiu a disputar en la ciutat de
Barcelona el pròxim 28 al 31 de
juliol.

També va tindre lloc la XX edi
ció de la Travessia Sant Pere en
el port de Benicarló, nadat el diu
menge 3 de juliol en una jornada
marcada per el calor i amb uns
problemes inicials en el motor de
la llanxa que devia ser utilitzada
per a la col· locació de les boies
que no van impedir la normal cele
bració de la prova gràcies "a l'art"
del patró que la manejava (Vicent)
i que va saber domar els cavalls
d'eixe desbocat foraborda. I molt
bones notícies per part dels nada-

dors i nadadores participants en la
travessia que van tornar a corro
borar la bona imatge mantinguda i
defensada durant tota la tempora
da, on quasi tot va quedar-se en
casa, en un rotund èxit en totes i
cadascuna de les categories. Les
fotos de pòdium eren plenes de
l'anagrama del club en els nada
dors i nadadores que van pujar a
arreplegar els trofeus, que van ser
molts. Amb un total de 200 nada
dors participants (78 dones i 122
hòmens) es van aconseguir un
total de 13 primers llocs, 7 segons
llocs i 6 tercers llocs en les dife
rents categories.

Posteriorment el Club Natació
Benicarló va realitzar un menjar
de germanor en el Càmping
L'Edén de Peníscola on es van fer
els honors als nadadors i nadado
res, pares patidors durant tota la
temporada, autoritats i junta direc
tiva. Un gran ram de flors per a la
dama del 2004 Raquel, per a la
dama entrant 2005 Silvia i el millor
nadador 2005 Genís, van donar
l'acte final abans del corresponent
capbussó en la magnífica piscina
del Càmping.

Visites nocturnes amb bicicleta
text NATÀLIA SANZ

Les regidories de Turisme i Cultura de Benicarló
han organitzat una sèrie d'itineraris nocturns amb
bicicleta que s'ha batejat amb el nom de "Ruta dels
edificis històrics de la ciutat". Tots els divendres, fins
al dotze d'agost, alguns dels principals edificis histò
rics de la ciutat podran ser visitats gràcies a la ruta
guiada que es posarà en marxa i en la que podran

participar un màxim de vint persones. Prèvia inscrip
ció la ruta partirà del port, on s'explicarà la importàn
cia del comerç en la ciutat i per consegüent, el nai
xement de la infraestructura portuària a mitjan segle
XIX. A partir d'eixe punt, els cicloturistes visitaran la
Casa del marqués, el carrer Major, l'antic convent de
Sant Francesc i el campanar de la ciutat, on finalit
zarà la visita amb la pujada a la sala de les campa
nes.

• •• • •• • ••• • • • • • • •• • • • • • • • • • • • •• •• • • • • • • • • •• •• • • • • •• •• • •• • • • • • • • • • • • • • • • •• ••• • • • • • • •
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La variant a la N340 anirà amb 1'AP7

Imatge de la variant proposada. Requadre: accident ocorregut dijous passat en la travessia de la N 340

text JORDI MAURA

I!I
IS ajuntaments de
Benicarló i Vinaròs van
donar suport dimecres a
Madrid una proposta de

variant de la N 340 que discorre
paral'lela a la AP 7, de manera que
minimitze l'impacte que puga generar
aquest nou vial sobre l'agricultura i
medi ambient d'ambdós municipis. A
Benicarló i Vinaròs el Ple ja va
sol·licitar en el Seu moment un traçat
paral'lel al vial de pagament.
L'alcalde de Benicarló, Enric Escuder
va manifestar que el principal proble
ma per a desbloquejar l'enquistada
problemàtica de la N 340 al pas per
ambdós municipis radica en la inexis
tència, de moment, d'un Estudi
d'Impacte Ambiental i que ha d'em
prendre el Ministeri de Medi Ambient.
A més Escuder va remarcar 'el dile
ma' que suposa qualsevol altra opció,
doncs "perllongaria la solució molt
més en el temps". Segons va explicar
el primer edil, posteriorment la.
Conselleria de Territori hauria de fer
una preceptiva valoració del traçat
per a donar via lliure a la construcció.
El següent pas serà tractar de con
sensuar amb l'important col·lectiu
agrícola de Benicarló i la seua
Cambra Agrària aquesta proposta "ja
que fractura moltíssim el terme muni
cipal", va abundar el primer edil. Els
alcaldes de Vinaròs i Benicarló al

costat del senador socialista Juan
Bautista Cardona han sortit molt
satisfets de les distintes reunions
mantingudes amb responsables dels
ministeris de Medi ambient i Foment
a Madrid. Les dues qüestions que
preocupen als alcaldes del litoral se
centren fonamentalment en la variant
de la N 340 al seu pas per Benicarló
i Vinaròs i la tramitació del projecte
de parc eòlic marí de Capital Energy
al sud del Delta de l'Ebre. Els ajunta
ments de Vinaròs i Benicarló mante
nen també en comú la preocupació
per l'estat de tramitació del parc eòlic
marí enfront de les seues costes.
Després d'indagar en el Ministeri de
Medi Ambient, la comitiva ha estat
remesa al Ministeri d'Indústria, que

dirigeix José Montilla, on ja han fixat
una reunió per al pròxim dia 19. "Les
accions es realitzaran de forma com
binada amb Vinaròs", va explicar
Escuder. Els alcaldes, com integrants
de la Taula del Sénia, es desplaçaran
també a Foment per a conèixer els
estudis encarregats per Renfe ten
dents a augmentar les connexions
mitjançant trens de rodalia amb les
capitals de Castelló, Tortosa i
Tarragona. La majoria dels ajunta
ments del Maestrat i dels Terres de
l'Ebre han donat suport a mocions
que insten a Renfe que adeqüi la
seva oferta de trens de rodalia entre
Castelló i Tortosa.

laveUdebenicarlo
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